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Policie rozhodne 
v kauze Čapí hnízdo
Pro budoucnost šéfa ANO 
Andreje Babiše může být 
tento měsíc zásadní. Policie 
má do konce března rozhod-
nout o údajném zneužití do-
tace pro farmu Čapí hnízdo. 
Buď bude šetření odloženo, 
nebo sděleno obvinění a za-
hájeno vyšetřování. str. 4

Kunovský koupil sídlo 
Kellnerova Cetinu
Central Group získala 
od společnosti Cetin ze sku-
piny PPF telekomunikační 
centrálu v Praze na Žižko-
vě. Kunovského firmě se 
podařilo přebít nabídku in-
vestiční skupiny Penta. Cena 
transakce se podle informa-
cí E15 pohybuje mezi 600 až 
800 miliony korun. str. 6

Donald Tusk dál povede 
Evropskou radu 
Země EU na summitu 
v Bruselu rozhodly, že pro-
dlouží mandát současné-
mu předsedovi Evropské 
rady Donaldu Tuskovi. 
Proti Tuskově pokračování 
ve funkci ostře vystupova-
la polská vláda premiérky 
Beaty Szydlové. str. 9

Krátce
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MARTIN ČABAN:

Nejnudnější a nejzbytečnější 
práce na světě je skrutátor 
na sněmu ANO. Nejnáročnější 
a nejdůležitější práce je skrutá-
tor na sjezdu ČSSD.

twitter.com/e15news

EXKLUZIVNĚ NA

Krása rozkladu 
Smíchovské nádraží 
skrývá pozapomenutý 
protiatomový kryt.

Struny národa
Chci znovu proslavit 
českou houslovou 
školu, říká virtuos  
Pavel Šporcl.

PÁTEČNÍ ROZHOVOR

str. 10–11
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Ceny v Česku rostou 
letos takřka o pětinu 
rychleji, než prognózovala 
Česká národní banka. 
Důvod protahovat období 
slabé koruny tak pominul. Při 
pokračování devizových intervencí 
hrozí, že se v budoucnu růst cen 
vymkne kontrole. UDÁLOSTI str. 2
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Nechá se Babiš vycpat?
Je doba smělých vizí a tak s nějakou musel 
přijít i lídr ANO Andrej Babiš. Chce vybudovat 
muzeum národa od dob praotce Čecha. Kým by 
řada velkých vůdců končila, neprozradil. Pokud 
se chystá do muzea, byla by to skvělá zpráva. 
Jen si to představte, nechat se pro blaho národa 
vycpat a umístit do vitríny.

Babiš perlí od začátku týdne. Co je to za ne-
schopného člověka, ten ministr financí, ptá se 
zcela vážně. Jinak si asi nelze vyložit jeho kritiku 
Finanční správy, které vynadal za to, že nepo-
stupuje lidsky a se selským rozumem, když dává 
pokuty i za drobné chyby v kontrolních hlášeních 
k DPH. Podobný postoj zaujal na nedávném sně-
mu ANO, kde kritizoval složitost daňových při-
znání. Je to prostě hrůza, co ti úředníci předvá-
dějí. Nebýt Babiše, nikdo se lidí nezastane. Těm 
„vnímavým“, kteří si ještě nevšimli, že už přes 
tři roky řídí finance právě on, je jasné, že musejí 
volit ANO. Jinak by nemohli klidně spát dál.

S lidmi to umí i zlínský hejtman za KDU-
-ČSL Jiří Čunek, který nevylučuje kandidaturu 
na post šéfa lidovců.  Míní, že partaji chybí 
„esprit, leadership a touha vyhrát“. Také se 
pochlubil, že na rozdíl od stávajícího předsedy 
Pavla Bělobrádka má „partnerský vztah“ s Ba-
bišem. A prý se dokáže dohodnout s každým, 
pokud mu „dostatečně razantně“ vysvětlí, jak 
se věci mají. Čunek se zkrátka spojí i s čertem 
a nakuká mu, že peklo neexistuje.

n Únorová inflace překo-
nala prognózu centrální 
banky o pětinu, žádá si 
dřívější konec intervencí.

Jaroslav Bukovský

V Česku oproti loňsku podražilo 
o 2,5 procenta. Ceny tak v únoru 
vzrostly nejrychleji za poslední 
čtyři roky a o pětinu více, než 
ve své poslední, jen pět týdnů 
staré prognóze předpovídala 
Česká národní banka. Obdobně 
bankéři podcenili růst cen i v led-
nu a temperamentní únorová 
inflace tak jen dále přiblížila 
okamžik uvolnění kurzu koruny. 
Oddalováním konce devizových 
intervencí by podle ekonomů 
Česko riskovalo, že inflace se 
v budoucnu může vymknout 
kontrole.

„Skutečná inflace předbíhá 
prognózu ČNB už půl roku, 
model centrální banky infla-
ci nejspíše podceňuje i pro 
následující měsíce. Vlak s vágní 
hrozbou recese odjel z Česka již 
přede dvěma lety,“ uvedla pro de-
ník E15 hlavní ekonomka České 
bankovní asociace a exbankéřka 
ČNB Eva Zamrazilová. S uvol-
něním kurzu koruny, která měla 

inflaci v Česku nastartovat, tak 
nemá smysl otálet. 

Na dvouprocentní růst cen, 
kterým centrální banka pod-
miňuje ukončení intervencí, 
ekonomika dosáhla už v prosinci 
loňského roku. Politiku slabé 
koruny ale bankéři slibují udržet 
nejméně do kon-
ce letošního 
prvního čtvrtletí. 
„Samotný fakt, že 
si ČNB kurzový 
závazek nasta-
vila takto pevně, 
svědčí o tom, že takový vývoj cen 
nečekala. Musí tak co nejrychleji, 
jak jen to bude reputačně možné, 
intervenční režim ukončit,“ míní 
hlavní ekonom Cyrrusu Lukáš 
Kovanda.

Stále více ekonomů počítá 
s tím, že banka uvolní korunu 
během druhého čtvrtletí. Někteří 

nevylučují, že rozhodnuto může 
být už na posledním březno-
vém zasedání třicátého března. 
Veřejnosti by pak centrální 
banka oznámila uvolnění koruny 
v sobotu prvního dubna. „Nebylo 
by to poprvé, co by se tak zásadní 
změna přijala o víkendu,“ říká 

hlavní ekonomka 
Raiffeisenbank 
Helena Horská.

Podle Zamra-
zilové by inflace 
v Česku mohla 
koncem roku 

pokořit tříprocentní hranici, což 
ekonomika nezažila od podzimu 
roku 2012. „Dražší potraviny 
a pohonné hmoty v kombinaci 
s nedostatkem pracovních sil 
zatlačí na růst mezd, což může 
spustit mzdově inflační spirálu, 
kterou nebývá snadné zarazit,“ 
dodává ekonomka.

Českou národní banku 
zaskočil růst cen

Protagonisté dne

Andrej BABIŠ

MINISTR FINANCÍ

Dušan KUNOVSKÝ

MAJITEL CENTRAL GROUP

Klaus SCHÄFER

ŘEDITEL UNIPERU

Policie má v nejbližší době 
rozhodnout o údajném zneužití 
dotací v kauze Čapí hnízdo. Verdikt 
se čeká i od unijního úřadu.

str. 4

Jeho společnost získala další 
lukrativní pozemek, když cenou 
přebila nabídku Penty a koupila 
budovu žižkovského „telekomu“.

str. 6

Hospodaření německé firmy, která je 
provozovatelem konvenčních elektrá-
ren, skončilo v loňském roce ztrátou. 
Pomůže jí jen další snížení nákladů.

str. 8

Zápisník  
Pavla Otta

VŠE O ČESKÉ  
KORUNĚ – SPECIÁL 

INTERVENCE ČNB

VÍCE NA E15.CZ

Nulové úrokové sazby i měsíc co měsíc bondy nakupované za 80 miliard eur, 
ECB ani tváří v tvář únorové inflaci v eurozóně, která je na takřka čtyřletém 
maximu, nezměnila svou politiku. Banka zároveň slíbila, že nynější výrazně 
uvolněnou měnovou politiku bude udržovat nejméně do konce roku. ECB tak 
prozatím odolává kritice své uvolněné měnové politiky zaznívající z Německa.

ECB pokračuje 
v nastaveném kurzu

NA ZÁMKU PLUMLOV Plumlov pokračuje oprava střechy hospodářského objektu, který loni na podzim 
poničil požár. Policie případ požáru se škodou 3,5 milionu korun odložila, konkrétního viníka nenašla.

OPRAVA PAMÁTKY
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n Šedesátka senáto-
rů požaduje zrušení 
částí zákona, který má 
brzdit nadměrné za-
dlužování veřejných 
rozpočtů. Podle nich 
zasahuje do práva 
obcí a krajů, a dokon-
ce by mohl stovky obcí 
existenčně ohrozit.

Jana Havligerová

Tři čtvrtiny senátorů se 
kvůli zákonu o rozpočtové 
odpovědnosti rozhodly 
obrátit na Ústavní soud. 
Norma podle nich porušuje 
právo územních samo-
správných celků zakotvené 
v ústavě. Jde o ustanovení, 
které říká, že pokud dluh 
územně samosprávného 
celku překročí 60 procent 
jeho průměrných příjmů 
za poslední čtyři roky, musí 
obec, město nebo kraj začít 
dluh snižovat. To by podle 
senátorů mohlo města i obce 
dostat do situace, v níž ne-
budou moci zajistit napří-
klad opravy vodovodů nebo 

škol. Senátorům také vadí, 
že do ústavního práva obcí 
má zasahovat běžný, nikoli 
ústavní zákon. 
Návrh ústavní stížnosti se-
psal expert na ústavní právo 
Univerzity Karlovy Aleš 
Gerloch. Podle něj by měla 
být projednána přednostně, 
aby obce měly čas připravit 
se na případnou účinnost 
rozhodnutí Ústavního 
soudu. 

K dosavad-
ní šedesátce 
senátorů 
podepsané 
pod stížností 
se hodlají 
připojit i další 
zákonodárci, 
podporuje 
ji Sdružení 
místních 
samospráv 
a Svaz měst 
a obcí. Senát zákon schvále-
ný sněmovnou loni zamítl, 
dolní komora parlamentu tu 
horní nakonec znovu přehla-
sovala. Obavy senátorů už 
dříve odmítl ministr financí 
Andrej Babiš (ANO).

Senátor Miloš Vystrčil 
(ODS) kritizuje fakt, že zá-

kon nejen stanoví pravidla 
pro hospodaření územních 
samosprávných celků s cí-
lem snížit jejich zadlužení, 
ale sankcionuje také ty, kdo 
pravidla poruší, snížením 
výnosu z přerozdělování 
daní. „To zakládá značnou 
nerovnost. Takové pravi-
dlo dopadá zejména na ty 
nejmenší obce s malým 
rozpočtem. Pro ně každá 

větší investi-
ce prakticky 
znamená, 
že se musejí 
zadlužit,“ říká 
Vystrčil. 

Zákon také 
obsahuje pa-
sáž, která ob-
cím v případě, 
kdy veřejný 
dluh přesáhne 
55 procent 
HDP, nařizuje, 

že musejí mít vyrovnané 
nebo přebytkové rozpočty. 
„Stát, který neumí hospo-
dařit a navyšuje svůj dluh, 
říká: pokud já stát špatně 
hospodařím, tak to odnesete 
vy, obce,“ soudí výkonný 
ředitel Svazu měst a obcí 
Dan Jiránek.  NÁZORY str. 12

Senátoři: Zákon o rozpočtové 
odpovědnosti ohrožuje obce
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Ředitel zahraničního odbo-
ru Hradu Hynek Kmoníček 
odejde z funkce 15. března, 
kdy odlétá do USA. Ve Spo-
jených státech se stane 
novým českým velvyslan-
cem. Ve funkci na Hradě ho 
vystřídá bývalý český velvy-
slanec v Německu a sou-
časný poradce premiéra 
Bohuslava Sobotky (ČSSD) 
Rudolf Jindrák.

Kmoníček ze Zemano-
vých služeb zcela neodchá-
zí, zůstane jeho poradcem.  

S Jindrákem, který jej 
ve funkci vystřídá, si už část 
agendy předal. „Známe se 
spoustu let a já neskrývám, 
že jsem byl jedním z těch, 
kdo právě velvyslance Jin-
dráka navrhoval na tuto po-

zici,“ řekl budoucí český vel-
vyslanec v USA. Je podle něj 
důležité, aby šéfem hradní 
diplomacie byl člověk, který 
bude schopen fungovat jak 
v oblasti státní správy, tak 
ve specifických podmín-
kách Kanceláře prezidenta 
republiky. Poznamenal, že 
Jindrák je na rozdíl od něj 
více zaměřen na problema-
tiku Evropské unie.

Na svém novém působi-
šti v USA považuje za svůj 
dlouhodobý úkol navázat 
kontakty s novou administ-
rativou prezidenta Donalda 
Trumpa. Očekává také, že 
bude ověřovat informace 
z médií, které mohou být fa-
lešné, a zvýší svou aktivitu 
na sociálních sítích. /čtk/

Kmoníčka na Hradě 
nahradí Jindrák  

ZMĚNA NA HRADĚ. Hynka Kmoníčka na pozici ředite zahraniční-
ho odboru Kanceláře prezidenta republiky nahradí Rudolf Jindrák.
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Ministerstvo pro místní 
rozvoj (MMR) schválilo 
120 projektů za 408 milio-
nů korun na podporu byd-
lení. Více než polovina této 
částky z národních dotací 
půjde na komunitní domy 
pro seniory a na pečo-
vatelské a vstupní 
byty. 

MMR počítá 
i s opravou 
veřejných 
prostranství 
sídlišť, s vý-
stavbou pe-
čovatelských 
a vstupních 
bytů i se stavbou 
výtahů v bytových 
domech, uvedla minist-
ryně pro místní rozvoj Karla 
Šlechtová (za ANO). „Dále 
s výměnou olověných rozvo-

dů v bytových a rodinných 
domech a v neposlední řadě 
i s výstavbou komunitních 
domů pro seniory,“ dodala.

Na vznik podporovaných 
bytů schválilo MMR 41 akcí 
za 259 milionů korun, 

v rámci regenerace 
sídlišť podpoří 

23 projektů 
za 88 milionů 

korun. Velký 
zájem byl 
podle Šlech-
tové o nový 
program By-

tové domy bez 
bariér. Na stav-

bu výtahů 
a bezbariérových 

přístupů do bytových 
domů ministerstvo v rámci 
programu přispěje 58 milio-
ny korun na 47 projektů.

Projekty žadatelé 
předkládali v rámci výzvy, 
kterou MMR vyhlásilo loni 
v říjnu a ukončilo ji koncem 
roku. Pro letošní rok má 
ministerstvo v národních 
programech a dotacích 
připraveno 1,08 miliardy 
korun, o 200 milionů korun 
méně než loni. Kromě 
408 milionů na bydlení 
půjde například 250 milio-
nů korun na opravy silnic 
druhé a třetí třídy v obcích 
do tří tisíc obyvatel. 

Vstupní byt slouží k by-
dlení pro osoby v tíživé 
finanční situaci, které ne-
mají přístup k nájemnímu 
bydlení. Pečovatelský byt 
je pak určen osobám, které 
na nájemní bydlení nemají 
z důvodů svého věku či 
zdravotního stavu. /čtk/

Stát podpoří bydlení pro 
seniory i lidi v tíživé situaci 

Starosta Chebu  
byl odvolán
Zastupitelé Chebu včera 
odvolali starostu Petra 
Navrátila (zvolen za ČSSD), 
obviněného v kauze ROP 
Severozápad. Pro odvolání 
byla opozice i koaliční hnu-
tí ANO. ČSSD ale nemá ná-
hradníka na funkci starosty 
a křehce sestavená koalice 
tak bude muset vyjednat 
novou podobu. 

Polovina sporné české 
nafty je zpět 
Do Česka bylo zatím pře-
vezeno zhruba 38 milionů 
litrů české nafty, tedy asi 

polovina objemu, který byl 
skladován u zkrachovalé 
společnosti Viktoriagruppe 
v německém Kraillingu. 
Česko zde mělo naftu za více 
než miliardu korun, k níž se 
ale nemohlo skoro dva roky 
dostat.

Autorské poplatky se 
zvýší maximálně o inflaci
Senát schválil novelu autor-
ského zákona, která počítá 
s tím, že autorské poplatky 
se budou moci v budoucnu 
zvyšovat jen o inflaci. S poža-
davkem kolektivních správ-
ců na jejich větší zdražení 
by muselo předem souhlasit 
ministerstvo kultury. /čtk/

Krátce

Senátorům 
mimo jiné vadí, 
že do ústavního 
práva obcí má 
zasahovat běžný, 
nikoli ústavní 
zákon.

Na vznik  
podporovaných bytů 

schválilo ministerstvo pro 
místní rozvoj 41 akcí za 

259
milionů korun.
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Pavel Otto

Z role lidového mudrlanta, 
který vstoupil do politiky 
jaksi nedopatřením, vypadl 
šéf ANO Andrej Babiš už mi-
nimálně dvakrát. Poprvé loni 
na jaře, když v Poslanecké 
sněmovně vysvětloval okol-
nosti, za nichž luxusní farma 
Čapí hnízdo získala z evrop-
ských dotací určených pro 
malé a střední podnikatele 
50 milionů korun. 

V lednu se pak miliardář 
zamotal do objasňování ná-

kupu korunových dluhopisů 
Agrofertu, kdy reportéry ČT 
označil za „zkorumpovanou 
pakáž“. O oba případy se 
zajímá policie.

VYŠETŘOVATELÉ ROZHODNOU
Další horké chvíle čekají 
ministra financí možná už 
v nejbližších týdnech. Vyšet-
řovatelé mají rozhodnout, 
jak naloží právě s údajným 
dotačním podvodem, kterým 
se zabývají od předloňského 
prosince. Potvrdila to mluvčí 
Městského státního zastu-

pitelství v Praze Štěpánka 
Zenklová. „Do konce března 
bude šetření kauzy Čapí hníz-
do buď odloženo, nebo bude 
sděleno obvinění a zahájeno 
vyšetřování. To by se stalo 
v případě, že se potvrdí po-
dezření,“ řekla. Původně měl 
verdikt padnout na podzim.

KLÍČOVÉ SVĚDECTVÍ?
Před měsícem se orgánům 
přihlásil bývalý středočeský 
hejtman David Rath. „Mohu 
hrát roli klíčového svědka,“ 
řekl expolitik stíhaný pět let 

za korupci v rozhovoru pro Se-
znam.cz. Region řídil v letech, 
kdy bylo možné dotaci pro 
farmu zkontrolovat. Policie 
si Ratha pozvala na výslech. 
Zda nové skutečnosti její 
práci opět protáhnou, odmítla 
Zenklová komentovat. „Nebu-
deme se vyjadřovat k tomu, co 
prověřujeme,“ konstatovala. 

Finanční injekci Čapímu 
hnízdu, které měl v té době 
vlastnit Babišův švagr 
a děti z prvního manželství, 
přiklepl Rathův předchůd-
ce Petr Bendl (ODS). Rath 

podle svých slov nechal 
prověřit všechny bruselské 
peníze, které šly soukro-
mým firmám. A dodal, že 
Babiš mu o podpisu Bendla 
pod dotaci prozradil řadu 
podrobností. 

 
ČEKÁ SE I NA OLAF
 V dohledné době by měl 
dospět k závěru i Evropský 
úřad pro boj proti podvodům 
známý jako OLAF. Na zá-
kladě anonymního podání 
už přes rok zjišťuje, zda 
Agrofert v roce 2008 pomocí 
lobbingu nezměnil pravidla 
pro čerpání unijních milionů 
ve svůj prospěch. Český 
europoslanec Jiří Pospíšil 
(za TOP 09) nemá informace, 
nakolik šetření pokročilo. 
Rozhodně si však nemyslí, 
že by bylo možné ho zvenčí 
jakkoliv ovlivnit. 

V roce 2015 OLAF v prů-
měru pracoval na jedné 
kauze 21 měsíců. „Od té doby 
se délka výrazně zkrátila,“ 
uvedlo tiskové oddělení 
úřadu.

Babiš v ohrožení. 
Policie rozhodne 
v kauze Čapí hnízdo
n Pro budoucnost šéfa ANO Andreje 
Babiše může být tento měsíc 
zásadní. Policie má rozhodnout 
o údajném zneužití dotace pro 
luxusní farmu. Verdikt se čeká 
i od Evropského úřadu pro boj proti 
podvodům.

Andrej Babiš by měl dnes zveřejnit doklady o tom, 
kde vzal zhruba 1,5 miliardy korun na nákup od daní 
osvobozených korunových dluhopisů Agrofertu. Koupil 
je v roce 2013 a na daních už ušetřil desítky milionů. 
Existuje podezření, zda nezkrátil stát záměrně. Tuto 
část kauzy ovšem audity nijak neosvětlí.

Případ začala v lednu na základě trestního oznámení 
pro krácení daně a porušení povinnosti při správě 
cizího majetku zkoumat policie. Minulý týden ho 
předala odborníkům ze sekce závažné hospodářské 
trestné činnosti a korupce Národní centrály proti 
organizovanému zločinu.  

„Není legální přimět svou vlastní společnost k tomu, 
aby vydala dluhopisy, ze kterých nemá žádný užitek, 
jen proto, aby se majitel společnosti obohatil tím, 

že tyto dluhopisy nakoupí a nemusí danit příjem 
z těchto dluhopisů. Věřím, že důkladným prověřením 
a vyšetřením věci orgány činné v trestním řízení 
dospějí ke zcela jednoznačným zjištěním potvrzujícím, 
ba dokonce překračujícím uvedená tvrzení,“ píše se 
v trestním oznámení, pod kterým je podepsán muž 
německy znějícího jména.

Premiéra Bohuslava Sobotku (ČSSD), který po Finanční 
správě požaduje, aby sporné otázky vysvětlila, tento 
týden podpořil vlivný rozpočtový výbor Poslanecké 
sněmovny. Většina jeho členů se shodla, že při emisi 
dluhopisů skutečně mohlo dojít k obcházení nebo 
i zneužití zákona. Babiš se z jednání výboru omluvil 
a místo sebe poslal své podřízené. Ti však podle 
poslanců nedokázali na konkrétní dotazy odpovídat.

Nákup dluhopisů napadl  
i vlivný poslanecký výbor

Pochybnosti vzbuzují zakázky na elektronickou 
evidenci tržeb, které ministerstvo financí bez 
výběrových řízení přikleplo IBM. Podle úřadu 
jde o nadstavby už existující smlouvy na daňový 
informační systém, který firma dodává a provozuje 
od roku 1992. IBM nejprve získala kontrakt 
za 50 milionů na centrální technické řešení EET. 
A koncem minulého roku pak další za 200 milionů. 
Čeho se týká, odmítlo Generální finanční ředitelství 
s odvoláním na obchodní tajemství prozradit.

Proti zakázkám protestovala Rada vlády pro informační 
společnost. Do sporu, podobně jako v případě smlouvy 
se společností Kapsch, však vstoupilo ministerstvo 
pro místní rozvoj Karly Šlechtové (ANO). Poskytlo 
dobrozdání, že je možné postupovat bez soutěže. 

Čtvrt miliardy bez 
výběrových řízení
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n Miliardář Dušan 
Kunovský získal další 
lukrativní parcelu pro 
příští výstavbu. Cena 
za telekomunikační 
budovu na Žižkově 
převýšila 600 milionů 
korun. 

Daniel Novák

Známou telekomunikační 
centrálu v Praze na Žižkově 
získal od společnosti Cetin 
ze skupiny PPF největší 
bytový developer Central 
Group. Firmě miliardáře 
Dušana Kunovského se 

v soutěži podařilo přebít 
investiční skupinu Penta. 
„Můžeme potvrdit, že jsme 
od PPF koupili areál síd-
la společnosti Cetin 
v Praze na Olšan-
ské ulici,“ uvedl 
Kunovský. 

Cenu trans-
akce žádná ze 
stran neko-
mentovala. 
Podle informa-
cí deníku E15 
ležela mezi 600 až 
800 miliony korun. 
Její výši ale ještě určí, 
jakou výstavbu se na čtyř-
hektarovém pozemku podaří 
prosadit. PPF tak zůstává 

zainteresovaná na rozvoji 
lokality. 

„Je možné, že by zde místo 
78 metrů vysoké nevy-

užívané teleko-
munikační věže 

vznikla nějaká 
stejně vysoká 
ikonická 
moderní 
stavba, která 
by se mohla 

stát soudobou 
architektonic-

kou dominantou 
této části Prahy,“ 

doplnil šéf Central 
Group. Stejně tak ale podle 
něj může převážit názor, že 
nová zástavba nemá převýšit 

okolní stavby. „Nepospí-
cháme, jsme dlouhodobý 
investor. Nemovitosti jsme 
nyní koupili, zaplatili a ještě 
alespoň sedm let je budeme 
pronajímat,“ dodal. 

Cetin proto se stěhováním 
z prostor, které mu již tech-
nicky nevyhovují, nechvátá. 
„Co se týká stěhování žádné 
rozhodnutí nepadlo, zva-
žujeme všechny možnosti,“ 
sdělila mluvčí firmy Tereza 
Gáliková. Po odstěhování 
nabídne developer kanceláře 
k pronájmu.   

Central Group díky nové 
akvizici ještě více posílí po-
zici na lukrativním Žižkově. 
Hned vedle telekomuni-

Central Group koupil 
žižkovský „telekom“

Nevyužitou  
telekomunikační věž 

vysokou 

78
metrů by mohla nahradit 

stejně vysoká ikonická 
dominanta.

kačního sídla loni dokončil 
výstavbu velkého projektu 
Residence Garden Towers. 
Jen o kousek dál, v severní 
části nákladového nádra-
ží Žižkov, připravuje svůj 
dosavadní největší projekt. 
Nová čtvrť bude mít kolem 
2600 bytů.  

Majitel Central Group sází 
na to, že se ze Žižkova stane 
nejlepší místo pro bydlení 
v metropoli. „Žižkov má 
z hlediska rezidenčního trhu 
obrovský potenciál. V rám-
ci širšího centra Prahy se 
mění z popelky na žádanou 
princeznu,“ komentoval 
lokalitu realitní makléř Petr 
Vomastek. 

Objekt Ústřední telekomu-
nikační budovy Cetin kdysi 
patřil k nejmodernějším 
a největším telekomunikač-
ním stavbám v Evropě. Bu-
dova byla dokončena v roce 
1980. Stála 1,5 miliardy 
tehdejších československých 
korun, otevření se osobně 
účastnil tehdejší předseda 
vlády Lubomír Štrougal.  

Policie hledala v Rohliku.cz 
nelegální zaměstnance
Cizinecká policie zadržela 
v pražském skladu firmy 
Rohlik.cz 85 lidí v souvislosti 
s nelegálním zaměstnává-
ním. Elektronický obchod 
zákazníkům vzkázal, že si 
kvůli přepadové kontrole 
není možné objednávat 
v Praze zboží.  Více E15.cz

Velká developerská trojka 
má přes třetinu  Prahy 
Trojice největších firem 
Central Group, Finep a Skan-
ska Reality ovládá více než 
třetinu pražského developer-
ského trhu (v podílech  
18,7; 9,9 a 6,8 procenta). 
Z analýz developerů plyne, 
že deset největších firem 
disponuje více než šedesá-

tiprocentním podílem. Jen 
velké firmy totiž dokážou 
dodávat na trh dostatek bytů 
v situaci, kdy úřady razantně 
omezily novou výstavbu.  

IKEA prodala 25 středisek 
včetně Zličína
Nábytkářská společnost 
IKEA prodala 25 nákupních 
parků v osmi evropských 

zemích realitnímu fondu 
Pradera. Transakce v hod-
notě 24,3 miliardy korun se 
týká také Avion Shopping 
Parku na pražském Zličíně. 
Obchod zahrnuje nákupní 
parky vedle obchodních 
domů IKEA o celkové ploše 
538 tisíc metrů čtverečních. 
První fáze transakce zahrne 
sedmnáct aktiv v Polsku, 
Německu a Francii.

Souběžně se konají 
JobsExpo a Lingua Show
Na Výstavišti v pražských Ho-
lešovicích se  koná sedmý roč-
ník mezinárodního veletrhu 
pracovních příležitostí Jobs 
Expo. Souběžně tam probíhá 
také jazykový a vzdělávací ve-
letrh Lingua Show 2017. Oba 
veletrhy potrvají do dneška. 
/čtk/

Krátce

DOMINANTA. Objekt 
Ústřední telekomunikační bu-
dovy Cetin dokončený v roce 
1980 patřil k nejmodernějším 
a největším telekomunikač-
ním stavbám v Evropě. Vyšel 
na 1,5 miliardy tehdejších 
československých korun.Fo
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http://zpravy.e15.cz/byznys/obchod-a-sluzby/policie-ve-skladu-rohlik-cz-zatkla-85-cizincu-komando-se-chovalo-jako-stb-tvrdi-reditel-cupr-1329784
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n Farmaceutický trh 
znervózněl. Už za de-
vět měsíců začne pla-
tit pravidlo o povin-
ných dodávkách léků 
stávajícím distributo-
rům. Oslabí to vzájem-
nou konkurenci.

Adéla Čabanová

Žádní noví hráči, žádná 
velká expanze, avšak od pro-
since budou mít distribu-
toři léků nárok na dodávky 
od farmaceutických firem 
v množství odvozeném 
od jejich tržního podílu. 

Stanovuje to novela zákona 
o léčivech.

Vzhledem k systému plá-
nování se už distribu-
tor stěží dostane 
k významně 
většímu množ-
ství zboží, než 
jaké odebíral 
v minulosti. 
To oslabí 
konkurenční 
boj. Distribu-
toři budou mít 
například potíže 
přihlásit se do vý-
běrových řízení velkých 
nemocnic na dodání větších 
množství konkrétních pří-
pravků.

Nová pravidla ohrozí  
volnou soutěž mezi 
distributory léků 

Celková hodnota  
trhu běžné distribuce  

léků v Česku přesahuje

šest
desítek miliard  

korun ročně.

Ke kvartetu dominantních 
hráčů náleží ViaPharma ze 
skupiny Penta, která zásobuje 
především sesterskou síť 
lékáren Dr. Max a nemocnice. 
Patří k němu také Phoenix, lídr 
mezi distributory léků, který 
má sesterskou síť lékáren 
Benu, a Alliance Healthcare, 
člen globální skupiny 
Walgreens Boots Alliance. 
Čtvrtým velkým hráčem 
na trhu je firma Pharmos 
společnosti Česká lékárnická.

Velká čtyřka 
distribučních firem

obchod.portal.cz

Bestseller 
pro

Aktualizovaná 

a rozšířená 

edice

manažery
Kniha patří mezi největší manažerské klasiky 
(13 mil. výtisků, překlad 37 jazyků). Na příběhu 
mladého manažera autoři rozvíjejí svůj revoluč-
ní koncept minutového vedení a  manažerské 
fi lozofi e, jejichž součástí jsou minutové cíle, 
minutová pokárání a minutové pochvaly.
váz., 104 str., 199 Kč
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Nařízené dodávky v minu-
losti kritizovali sami výrobci 
léků. Nesouhlasili s povin-

ností uzavřít smlouvu 
s každým distri-

butorem. Nové 
uspořádání by 

sice mohlo 
vyhovovat 
etablovaným 
distributo-
rům, kterým 

by prakticky 
zaručovalo 

jejich postavení, 
ale není tomu tak. 

„Bez diskuze to poškodí 
hospodářskou soutěž,“ je 
přesvědčen výkonný ředitel 
Asociace velkodistributo-
rů léčiv Tomáš Votruba. 
Asociace sdružuje tři ze čtyř 
velkých distributorů léčiv 
v Česku, kteří dohromady 
vykazují roční obrat kolem 
padesáti miliard korun.

Úřad pro ochranu 
hospodářské soutěže při 
projednávání novely varoval, 
že úprava může zafixovat 
tržní podíly a bránit novým 
distributorům ve vstupu 
na trh. „Bojíme se, že by 

došlo k významnému omeze-
ní a narušení hospodářské 
soutěže,“ uvedl na sněmov-
ním semináři Petr Solský, 
místopředseda ÚOHS. S tím 
se ztotožnil i ministr zdra-
votnictví Miloslav Ludvík 
(ČSSD). Změna se ale do no-
vely dostala pozměňovacím 
návrhem poslance Jiřího 
Běhounka (ČSSD), na němž 
poslanci trvali.

Ministerstvo zdravotnictví 
a Státní ústav pro kontrolu 
léčiv teď spolu s výrobci vy-
mýšlejí metodiku, jak novelu 
přesně aplikovat. Podle lidí 
blízkých jednáním ale není 
příliš pravděpodobné, že 
by dovedly obrousit hrany 
zákona natolik, aby hospo-
dářskou soutěž neomezoval. 
Změnu naopak podporovali 
lékárníci a majitelé lékáren 
v přesvědčení, že omezí vý-
padky v dodávkách léků.

Tržní podíly distributorů léků v Česku* (v procentech)

 Pramen distributoři

36,1

25,3

17,9

16,7

4

*hrubý odhad deníku E15 
na základě posledních 

dostupných informací o obratu 
společností, oficiální údaje 

nejsou k dispozici

Phoenix

Alliance Healthcare ViaPharma

Pharmos

ostatní

Jan Šindelář

Vedení Českých drah má 
důvod k oslavě. První ze 
sedmičky moderních vlaků 
railjet překonal metu milio-
nu ujetých kilometrů. 

Každý ze sedmi vlaků uje-
de průměrně 1230 kilometrů 
denně, rekordman dorazil 
z továrny Siemensu ve Vídni 
do pražského depa jako první 
z celé série 23. dubna 2014. 
Další následovaly v měsíč-
ních rozestupech.

Dráhy své nejmodernější 
vlaky nasazují na linku z Pra-
hy přes Brno a Vídeň do Štýr-
ského Hradce, kde spolu 
s rakouskými kolegy jezdí 

ve dvouhodinovém taktu. 
„Tyto vlaky patří z flotily Čes-
kých drah mezi nejspoleh-
livější. Za více než dva roky 
jejich provozu pod hlavičkou 
národního dopravce se ještě 
nestalo, že by některý nebyl 
přistaven na svůj vlak, a bylo 
ho tak nutno nahradit jinou 
soupravou,“ uvedl Miroslav 
Kupec, člen představenstva 
ČD zodpovědný za úsek tech-
niky, servis a majetek.

Pořízení railjetů přitom 
bylo jednou z nejdiskutova-
nějších akvizic ČD. Nákup 
prosadil tehdejší generální 
ředitel Petr Žaluda, který 
využil opce Rakouských 
spolkových drah.  Více E15.cz

První railjet urazil 
milion kilometrů 

Brusel pochybuje  
o mýtném pro Kapsch
Evropská komise má 
pochybnost, zda byly 
splněny podmínky pro 
přímé zadání smlouvy 
na prodloužení provozu 
mýta firmě Kapsch. EK 
také pochybuje, zda milio-
nová pokuta, kterou za to 
ministerstvo dopravy do-
stalo od antimonopolního 
úřadu, je přiměřená.
 Více E15.cz

České firmy postaví 
v Íránu spalovnu 
Tuzemské dodávky 
na stavbu spalovny 
v severním Íránu mají mít 
hodnotu dvou až 2,5 mi- 
liardy korun. Spalovna má 
rovněž vyrábět elektřinu. 
Souhlas s vydáním licence 
na stavbu už je podepsán, 
uvedl server Euro.cz. 

Ve Strakonicích začala 
stavba obchvatu
Těžkou nákladní dopravu 
odvede ze Strakonic ob-
chvat města, který se dnes 
začal stavět. Náklady činí 
186,3 milionu korun, stav-
ba v délce 1,5 kilometru, 
která zahrne tři okružní 
křižovatky, potrvá osm-
náct měsíců. Investorem 
je ŘSD, město se na stavbě 
podílí 46 miliony korun.
/čtk/

Krátce

http://zpravy.e15.cz/byznys/doprava-a-logistika/prvni-railjet-ma-za-sebou-milion-kilometru-patri-k-nejspolehlivejsim-vlakum-libuji-si-drahy-1329791
http://zpravy.e15.cz/byznys/doprava-a-logistika/o-smlouve-pro-kapsch-na-vyber-mytneho-ma-pochybnosti-evropska-komise-1329780
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n Německý Uniper, 
provozovatel konven- 
čních elektráren, které 
dříve patřily koncernu 
E.ON, skončil ve ztrá-
tě 3,2 miliardy eur. 
Přežije, jen když oseká 
náklady na nezbytné 
minimum. 

Jan Stuchlík

První rok samostatné exis-
tence má za sebou společnost 
Uniper, do níž v roce 2015 
německý energetický koncern 
E.ON převedl konvenční 
elektrárny, plynové zásobníky 
a obchod s energiemi. E.ON se 
tím chtěl odstřihnout od upa-
dající klasické energetiky, 
přesto za loňský rok vykáže 
podle odhadů ztrátu kolem 12 
miliard eur. 

V prvním roce si Uniper 
nevedl až tak špatně. Pro-
vozní zisk EBITDA dokázal 
meziročně nafouknout o 23 
procent na 2,1 miliardy eur. 
Po snížení hodnoty elektrá-
ren a plynových zásobníků 
o 3,4 miliardy eur se však 
Uniper propadl do čisté ztrá-
ty 3,2 miliardy eur.

Uniper, v němž E.ON drží 
46 procent akcií, je lakmuso-
vým papírkem současného 
konvenčního energetického 
byznysu v Evropě. Při životě 
ho drží jen osekávání nákla-

Tradiční energetika není mrtvá

Země Množství Kurz

Austrálie 1 19,245

Čína 1 3,708

Dánsko 1 3,635

EMU 1 27,020

Chorvatsko 1 3,635

Japonsko 100 22,347

Kanada 1 18,938

Maďarsko 100 8,684

Norsko 1 2,987

Polsko 1 6,259

Rusko 100 43,186

Švédsko 1 2,829

Švýcarsko 1 25,232

Turecko 1 6,824

USA 1 25,613

Velká Británie 1 31,185

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 9. 3. 2017 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 78,55 -0,57 

ČEZ 447,50 -0,36 

Erste Bank 806,50 1,96 

Fortuna 100,00 1,01 

Kofola 923,60 0,17 

KB 403,20 -0,76 

Moneta 84,60 -0,70 

O2 CR 270,50 -0,55 

Pegas 844,00 -0,12 

Philip Mor. ČR 13 487,00 0,48 

TMR 675,00 0,00 

Unipetrol 222,50 0,68 

VIG 635,40 0,14

Celkový objem (v tisících korun) 693 838

Akcie na pražské burze 9. 3. 2017

Italská energetická firma 
Eni prodala americkému 
ropnému gigantu Exxon-
Mobil za 2,8 miliardy dolarů 
čtvrtinový podíl na poli 
s plynem na mořském dně 
u Mosambiku. Projekt by 
mohl být lukrativní díky 
blízkým růstovým trhům 
Asie a Blízkého východu. 
Bude však potřeba vystavět 
k němu závod na zkapalnění 
zemního plynu.

Eni nyní vlastní v poli 
nazvaném Area 4 nepřímo 
50 procent díky podílu 
71,4 procenta v podniku Eni 
East Africa. Podle dohody 

budou mít Eni a ExxonMo-
bil stejný podíl v Eni East 
Africa, tedy 35,7 procenta. 
Dalším akcionářem podni-
ku je čínská CNPC s podí-
lem 28,6 procenta, která tak 
má v projektu Area 4 nepří-
mo 20 procent. Eni prodala 
podíl čínské firmě v roce 
2013 za 4,2 miliardy dolarů, 
od té doby však ceny ropy 
a plynu klesly o více než 
polovinu. Dalšími akcionáři 
pole Area 4 jsou firma Galp 
Energie, KOGAS a mosam-
bická státní energetická 
firma ENH, které mají 
po deseti procentech. /čtk/

ExxonMobil koupil 
plyn v Mosambiku

ELEKTŘINA 
I TEPLO. Uniper 
v Porúří dokončuje 
stavbu nadkritické-
ho černouhelného 
bloku Datteln 4 
o instalovaném 
výkonu 1100 MW. 
Elektrárna by v roce 
2018 měla kromě 
elektřiny dodávat 
také teplo.

dů na nezbytné minimum. 
Do roku 2018 musejí provoz-
ní náklady firmy klesnout 
z 2,3 miliardy eur v roce 2015 
na 1,9 miliardy eur. Polovinu 
z tohoto plánu už má Uniper 
za sebou. Za údržbu a inves-
tice bude utrácet firma jen 
tolik, aby elektrárny udržela 
v chodu. Loni to bylo 0,8 mi-
liardy eur, o čtvrtinu méně 
než v roce 2015. Letos by 
měla být částka ještě nižší.

Kvůli úsporám firma škrtla 
čtvrtinu míst v managemen-
tu. Podle zdrojů německého 
deníku Handelsblatt letos 
přijdou na řadu jednání s od-
bory o škrtech ve mzdách. 
Vedení hodlá prý na platech 
ušetřit 27 milionů eur. 

Uniperu nic jiného nezbý-
vá. Ceny elektřiny se pořád 
drží u dna. Jeho švédské 
jaderné elektrárny a uhelné 
a plynové elektrárny v Ně-

mecku a dalších evropských 
zemích po započítání odpisů 
skončily ve ztrátě. Loni 
firmu zachránily především 
nové cenové podmínky 
smlouvy s ruským Gazpro-
mem o odběru plynu. Díky 
nim se zisk zvedl o miliardu 
eur. Letos už s tímto bonu-
sem firma počítat nemůže. 
Očekává proto pokles pro-
vozního zisku na 1,6 až 1,9 
miliardy eur.

„Pokračování všech 
opatření nám umožní, aby 
Uniper zůstal dlouhodo-
bě konkurenceschopný,“ 
prohlásil šéf firmy Klaus 
Schäfer. Jenže v budoucnu 
už firma nechce žít z prodeje 
elektřiny. Jisté příjmy by 
chtěla dostávat jen za to, že 
bude udržovat elektrárny 
připojené k síti, jako je to už 
ve Velké Británii a ve Francii. 
 Více E15.cz 
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n Americká Komise 
pro cenné papíry má 
brzy rozhodnout o vy-
tvoření prvního bur-
zovně obchodovaného 
fondu (ETF) naváza-
ného na bitcoin. 

Jan Vávra

Od začátku roku cena 
bitcoinu vzrostla přibližně 
o pětinu. Brzy by na jejím po-
hybu mohli začít vydělávat 
noví investoři, kteří s proble-
matikou kryptoměn dosud 
nemají zkušenosti. Americká 
Komise pro cenné papíry 
a burzy nyní rozhoduje, zda 
umožní vznik historicky 
prvního ETF navázaného 
na kurz této kryptoměny. 
Zveřejnění verdiktu se 
očekává 13. března, v minu-
losti byl ovšem již několikrát 
odložen. V případě kladného 
stanoviska vznikne fond, 
který by již na samém po-
čátku svého fungování mohl 
přilákat aktiva v hodnotě 
300 milionů dolarů, odhadu-
je agentura Bloomberg. 

Hlavní ekonom společnosti 
Cyrrus Lukáš Kovanda však 
připomíná, že šance na schvá-

lení ETF dosahuje jen asi 
25 procent. „Americká Komi-
se pro burzy a cenné papíry 
bude spíše k věci přistupovat 
přeopatrně, neboť nikdo z je-
jích klíčových úředníků nemá 
na rozvoji bitcoinu zájem,“ 
upřesňuje Kovanda, který 
vnímá kryptoměny kvůli 
jejich nezávislosti na centrál-
ní autoritě jako alternativu 
současného finančního systé-
mu. Další analytici dodávají, 
že posvěcení fondu by nejen 
usnadnilo investice do bit- 
coinu, ale také napomohlo 
jeho další legitimizaci. 

Cena by se tak mohla ve vel-
mi krátkém čase podle odváž-
ných odhadů až ztrojnásobit. 
Christopher Burniske z po-

radenské společnosti ARK 
Investment Management ale 
varuje před jejími nepřed-
vídatelnými výkyvy. Tržní 
hodnota bitcoinů v oběhu je 
stále v porovnání s ostatními 
investičními nástroji malá, 
čímž se stává náchylnější 
k turbulencím. Valuace dosa- 
huje 19 miliard dolarů, v pří- 
padě zlata je ale tento údaj 
pětsetkrát vyšší.  Více E15.cz

Vidina vzniku burzovního 
fondu zvedá cenu bitcoinu 
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Meziroční vývoj ceny bitcoinu  
(cena za jeden bitcoin v amerických dolarech)

 Pramen Bitcoincharts.com
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V Jižní Koreji včera začalo 
předběžné slyšení v pro-
cesu se šéfem jihokorejské 
firmy Samsung Group 
I Če-jongem. Čelí obvinění 
z úplatkářství a zpronevěry 
v korupčním skandálu, jenž 
vedl k dočasnému sesazení 

jihokorejské prezidentky 
Pak Kun-hje.

Osmačtyřicetiletý miliar- 
dář I Če-jong, který vede 
celý konglomerát Samsung 
Group od května 2014, kdy 
jeho otce I Kun-hia postihl 
infarkt, byl zatčen 17. úno- 

ra. Jihokorejská prokura-
tura jeho a další čtyři členy 
vedení 28. února oficiálně 
obvinila z úplatkářství, 
zpronevěry, skrývání majet-
ku v zahraničí a z křivého 
svědectví. 

Zvláštní prokuratura tvrdí, 
že společnost Samsung 
Group vyplatila organizacím 
spojeným s přítelkyní pre-
zidentky celkem 43 miliard 
wonů (950 milionů korun), 
aby získala vládní podporu 
pro kontroverzní spojení 
firem Samsung C&T a Cheil 
Industries, s nímž nesouhla-
sila řada menšinových vlast-
níků. Fúzi nakonec umožnila 
podpora státního penzijního 
fondu NPS, který měl podíl 
v obou firmách. Fúze byla 
důležitá pro upevnění pozice 
I Če-jonga. /čtk/

Začal soud se šéfem Samsungu

DVACET LET. V případě, že bude shledán vinným, hrozí I Če-jon- 
govi více než dvacet let vězení.
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DOMA V NEMILOSTI. Donald Tusk své křeslo obhájil navzdory 
zarytému úsilí Varšavy, která mu vyčítá, že ve své funkci nehájil 
dostatečně polské zájmy a že podporuje polskou opozici.
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Donald Tusk svou kandi-
daturu na druhé funkční 
období ve funkci předsedy 
Evropské rady obhájil. 
Na summitu v Bruselu o tom 
rozhodly země evropského 
společenství. Proti tomu, 
aby bývalý polský premiér 
Tusk v EU dále zastával 
vrcholnou funkci, ostře 
vystupovala nynější polská 
vláda premiérky Beaty 
Szydlové. „Případný tlak 
na znovuzvolení Donalda 
Tuska předsedou Evropské 
rady ohrozí celý summit,“ 
hlásil ještě včera dopoledne 
ve Varšavě ministr zahraničí 
Witold Waszczykowski.

Donald Tusk tak nyní 
bude řídit unijní vrchol-
né schůzky až do konce 
listopadu 2019 „Děkuji 
za to, že jste mi drželi palce, 
a za srdečnou podporu. To 
pomohlo,“ reagoval bezpro-
středně na svéznovuzvolení 
na Twitteru.

Rozhodnutí není překva-
pením, pro pokračování 
Tuska ve stávající funkci 
se při příchodu na summit 
vyslovili v zásadě všichni 
prezidenti a premiéři s vý-
jimkou Szydlové. Její vláda 
prosazovala vlastního kan-
didáta – europoslance Jacka 
Saryusze-Wolského. /čtk/

Tusk dál povede EU 

Islandská ekonomika roste nejrychleji od krize

HDP Islandu ve čtvrtém čtvrtletí 2016 vzrostl meziročně 
o 11,3 procenta. To byl nejrychlejší růst od konce roku 
2007, tedy krátce před kolapsem finančního systému 
země. Zpráva však rovněž vyvolala obavu analytiků, zda 
se ekonomika nezačíná přehřívat. Za celý rok tempo růstu 
HDP zrychlilo na 7,2 procenta ze 4,1 v roce 2015. 

Němečtí turisté chtějí do Řecka, ne do Turecka

Bouřlivá situace v Turecku by mohla pomoci řeckému 
turistickému ruchu. Průzkumy německého trhu ukázaly, 
že zdejší cestovatelé se letos při časných rezervacích při-
klánějí právě k Řecku, zatímco turecká čísla oproti loňsku 
klesla o více než polovinu. Do Řecka by tak mohlo dorazit 
až 28 milionů turistů oproti loňským 25 milionům. /čtk/

Krátce

Více o tématu se dočtete 
v novém magazínu E15 Premium, 
který vyšel 27. února.



 V dnešním světě 
spousta lidí hraje 
krásně. Je to 
opravdu těžké se 
prosadit, musíte 
mít i štěstí a být 
natolik individuální 
v tom nejlepším 
slova smyslu, abyste 
dokázali oslovit 
nejen posluchače, 
ale i producenty 
a organizátory.

| 10 | PÁTEČNÍ ROZHOVOR S HOUSLISTOU PAVLEM ŠPORCLEM

Chci znovu proslavit  
českou houslovou školu
n Jeden z nejlepších současných českých houslistů Pavel 
Šporcl vydal malé, šestnáctiminutové album na nezvyklé 
téma – jsou to variace na českou hymnu. Podle něho to 
však nemá nic společného se současným děním kolem 
uprchlíků ze Sýrie a dalších zemí. „Nechci, aby to bylo 
bráno jako cokoli politického. Jde o národní sounáležitost 
a národní hrdost a o to, jak se k sobě chováme. A my se 
k sobě nechováme moc hezky,“ říká virtuos.

Dušan Kütner

 Nápad na minialbum 
variací na českou hymnu je 
poněkud neobvyklý. Co vás 
k němu přivedlo? Už schází 
inspirace mezi klasiky?
Hledal jsem do repertoáru 
pro koncerty skladbu, kterou 
bych podpořil národní hr-
dost. Tu dlouhodobě nemá-
me a je to škoda. Už před lety 
jsem se proto začal zajímat 
o naši historii, především 
hudební, tedy o své před-
chůdce houslisty. Pro Českou 
televizi začnu natáčet cyklus 
dokumentárních filmů 
mapujících celou tu úžasnou 
českou houslovou školu, kte-
rá patří k nejlepším na světě. 
Vždyť někteří naši houslisté 

byli ve své době globálními 
světovými hvězdami – a při-
tom se o tom moc neví.

 A co s tím?
Začal jsem přemýšlet, jak 
bych mohl pomoci zemi, kte-
rou mám tolik rád a na niž 
jsem pyšný. I když je mnoho 
věcí, které se mi opravdu ne-
líbí. Ale je to země, do které 
jsem se v roce 1996 po stu-
diích ve Spojených státech 
vrátil. Mohl jsem tam zůstat. 
Ale myslím, že když někdo 
vyjede ven, něco se naučí 
a vrátí se zpět, bude se nám 
tady s těmi zkušenostmi žít 
daleko lépe.

 Není to příliš idealistic-
ká myšlenka?

Samozřejmě ano. Ale ten 
idealismus a láska k české 
kotlině mi prostě zůstaly. 
Národní hrdost a sebevědo-
mí jsou jednou z nejdůleži-
tějších věcí vůbec. Když člo-
věk nemá sebevědomí, žije 
se špatně jemu i jeho okolí. 
A když národ není sebevědo-
mý, nechává po sobě šlapat 
jiné národy a mocnosti.

 Česká hymna není příliš 
veselá – na rozdíl od po-
chodových až bojovných 
skladeb mnoha jiných ev-
ropských zemí, jako třeba 
slavná Marseillaisa. 
Není. Je svým způsobem 
melancholická. Ale je 
nejkrásnější na světě. Když 
jsem ji hrál na koncertech, 
chodili pak za mnou po-
sluchači se slzami v očích. 
Ne protože by hymna 
byla smutná, ale protože 
přemýšleli o časech minu-
lých a možná i budoucích. 
Do skladby jsem vložil na-
tolik těžké technické finesy, 
že patří asi k nejtěžším 
v mém repertoáru. Přes-
to je velice intimní právě 
díky tématu. Ale nejsou to 
variace jen na jedno téma, 
zakomponoval jsem tam 
také citaci z Ktož jsú boží 
bojovníci.

 O národní hrdosti 
a vlastenectví se v posled-
ních letech mluví v souvis-
losti s uprchlíky. Nebojíte 
se, že vás začnou řadit 
do kordonu vlastenců, 
občas extrémních nacio-
nalistů, kteří si už zkusili 
přivlastnit skladby jiných 
autorů, jako třeba Karla 
Kryla?
Zatím se nic podobného ne-
stalo. Nejsem nacionalista. 
Myslím si, že v dnešním svě-
tě se nedá země uzavřít tak, 
aby sem nevnikl nikdo jiný. 
Samozřejmě musíme bránit 
své hodnoty. Měli bychom 
pečlivě zvážit, kdo pomoc 
potřebuje – a toho pustit 
a přijmout. On zase musí 
přijmout naše hodnoty a žít 
podle našich zákonů. My mu 
dáme pocit bezpečí a on si 

toho musí vážit. Když si toho 
neváží, nemá tady co dělat. 
Protože bezpečí, to je možná 
to nejlepší, co máme.

Ale moje album nemá 
absolutně nic společného 
s uprchlíky. A už vůbec 
nechci, aby bylo bráno jako 
cokoli politického. Jde o ná-
rodní sounáležitost a národ-
ní hrdost a o to, jak se k sobě 
chováme. A my se k sobě ne-
chováme moc hezky. Hodně 
si závidíme. Nemáme lídra, 
který by ukazoval vizi. Pořád 
se řeší žabomyší války. To, 
jak jsme se před pár měsíci 
sklonili před Čínou, se mě 
obrovsky dotklo.

 Proč?
Kdybychom národní hrdost 
měli – tedy kdyby ji naši ny-
nější politici měli – neudě-
lali by to. Protože si to jako 
národ nezasloužíme. Jsou 
jiné malé národy, Izrael, 
Švýcarsko a další, které by 
to neudělaly. Pořád máme 
pocit, že musíme být vděční 
za vše za jakoukoli cenu.

 Nové minialbum jste 
si vydal sám pod vlastní 
firmou Šporcl Arts. S vel-
kými firmami už nechcete 
spolupracovat?
Ne, to ne. Tohle je taková 
první vlaštovka. Možná i vý-
jimka. Přece jen je to singl. 
Tak jsem se rozhodl, abych 
měl pod kontrolou všech-
na práva, že ji vydám sám 
na své náklady a domluvím 
se se Supraphonem na dis-
tribuci. Bude se dokonce 
vydávat i tiskem v notovém 
materiálu, aby to kdokoli 
mohl hrát. Prodává se také 
v digitální formě.

 Digitální distribuce 
v posledních letech stále 
roste, ať už přes legální 
servery nebo kvůli nele-
gálnímu stahování. Jaký 
vliv to má na prodej vašich 
fyzických nosičů?
Nijak fatální, protože poslu-
chači klasické hudby jsou 
konzervativní a tradiční. 
Ale oslovil jsem i mnoho 
mladých lidí, kteří si začali 



 Když člověk 
nemá sebevědomí, 
žije se špatně 
jemu i jeho okolí. 
A když národ není 
sebevědomý, 
nechává po sobě 
šlapat jiné národy 
a mocnosti.
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Houslista, 
absolvent 
pražské 
konzervatoře 
a AMU, žák 
profesora Václava 
Snítila. V letech 1991 až 1996 
studoval ve Spojených státech 
na Jižní metodistické univerzitě 
v Dallasu, Brooklyn College 
a Juilliard School. Je nositelem 
významných cen a ocenění, 
koncertuje po celém světě, 
spolupracuje s řadou domácích 
i zahraničních orchestrů 
a významných umělců. 

Pavel 
Šporcl (43)

kupovat moje desky a také 
si je legálně stahují. Ale 
i když je digitální stahování 
v něčem daleko jednodušší, 
potřeba mít něco fyzického 
v ruce nezmizí, stejně jako 
nevymřela kniha.

 Nejmladší generace to 
tak ale nejspíše nevnímá.
Na prodejích mých klasic-
kých CD se vliv digitální 
formy hudby zatím neproje-
vil. Prodávají se pořád dobře. 
Klasická hudba je přece jen 
trochu jiná. Není to třími-
nutová písnička, která může 
být za tři měsíce tak ohraná, 
že ji nechcete a vyhodíte. 
Proto desku s klasikou chce-
te doma mít. 

té byli opravdu vynikající 
a zaslouží si daleko větší 
pozornost. Jsme malý národ, 
který by si měl takových 
osobností vážit. Nemáme 
jich na každém prstu pět. 
Máme Heyrovského (držitel 
Nobelovy ceny – pozn. 
aut.), Dvořáka se Smetanou 
a další známé skladatele, 
ale jinak tolik takových lidí 
nemáme. A zapomínáme 
na ně.

 V dubnu budete hrát 
v Oděse na Ukrajině? Proč?
Ukrajina je pro českou 
houslovou školu zásadní. 
A nejen pro ni, ale i ruskou 
školu, protože několik skvě-
lých houslistů odešlo po stu-
diích v Kyjevě právě tam. 
Dokonce i Otakar Ševčík 
mnoho let působil v Kyjevě 
a spoluzaložil konzervatoř, 
která se posléze přesunula 
do Petrohradu.

 Čím se ukrajinská škola 
proslavila?
Pocházejí z ní úžasní hous-
listé. V Oděse například 
působil výborný houslista 
Josef Karbulka (žil v letech 
1866 až 1920 – pozn. aut.), 
který učil Petra Stoljarské-
ho – a ten pak učil jedno-
ho z největších houslistů 
historie Davida Oistracha. 
Josef Karbulka má dokonce 
v Oděse muzeum. Já to také 
dříve nevěděl. A přesně to 
jsou věci, které by v chysta-
ném dokumentárním seriálu 
měly být. Mohlo by nám to 
zase nějakým malým stříp-
kem dodat národní sebevě-
domí a nový pohled na to, že 
jsme vždycky byli důležitou 
součástí nejen hudebního 
světa. A i to byl důvod, proč 
jsem napsal ony variace 
na českou hymnu.

Ne, nejsem. Vždy jsme měli 
úžasné houslisty, od prvopo-
čátků. Úplně první nejzná-
mější se jmenoval Josef 
Slavík a dokonce soupeřil 
s Niccolò Paganinim. Ze-
mřel v sedmadvaceti letech, 
tak to nestihl vyhrát. Ale 
teoreticky byla možnost, že 
by to dotáhl ještě dále než 
Paganini. 

Nejznámější houslový 
učitel na celém světě je 
Otakar Ševčík. Každé dítě 
na zeměkouli, které se začne 
učit hrát na housle, slyší jeho 
jméno. Kdo se tomu chce 
opravdu věnovat, pořád se 
učí z jeho cvičení.

 A co současná mladší 
generace houslistů? 

V dnešní nejmladší generaci 
je mnoho výborných houslis-
tů. Dva z nich vyčnívají díky 
svým úspěchům na soutě-
žích. Prvním je koncertní 
mistr České filharmonie 
Josef Špaček, který byl 
do své funkce uveden jako 
nejmladší v historii filhar-
monie (v roce 2011 mu bylo 
pětadvacet let – pozn. aut.).

Druhým je Jan Mráček. 
To jsou moc šikovní kluci. 
Krásně hrají. Záleží na nich, 
co s tím dokážou udělat. 
V dnešním světě spousta lidí 
hraje krásně. Je to opravdu 
těžké se prosadit, musíte 
mít i štěstí a být natolik 
individuální v tom nejlepším 
slova smyslu, abyste dokázali 
oslovit nejen posluchače, ale 

i producenty a organizátory. 
Jestli to dokážou, to se uvidí. 
Ale kvalita na jejich straně je.

 V úvodu jste zmínil 
projekt pro Českou televizi. 
V čem bude spočívat?
Měl by to být osmidílný se- 
riál s půlhodinovými díly. 
Rád bych to zmapoval 
v audiovizuální podobě 
a absolvoval kvůli tomu pár 
cest po světě. Samozřejmě 
na to není moc peněz, jako 
na nic, takže si sháním ještě 
příspěvky. I sám do toho 
vložím nějaké peníze.

 Co vás k tomu přivedlo?
Je to projekt, který tady 
dosud nebyl a zůstane tady 
snad na věky. Naši houslis-

 Je tedy trend přechodu 
k digitální distribuci hudby 
včetně streamovaného 
poslechu vážné hudby po-
malejší než u popmusic?
Určitě ano. Na klasickou hud-
bu potřebujete nejen kvalitní 
záznam, ale také kvalitní 
přehrávač. Je obrovský rozdíl 
mezi originálem a písní 
ve formátu MP3. U populární 
hudby to není tak markantní. 
Dokonce když se začala před 
lety vyrábět CD, klasická hud-
ba se nahrávala automaticky 
v digitální formě a pop „jen“ 
v analogu.

 Jsou fanoušci vážné 
hudby věrnější a nemají 
takové tendence stahovat 
nelegálně?
Občas jsem dostal k podpisu 
nějakou vypálenou desku. 
Pokud to nebyla opravdu 
nějaká malá holčička, která 
to neví, s díky jsem říkal, že 
něco takového podepisovat 
nebudu. Ale nebylo to nic, 
čeho by bylo příliš.

 Mluvil jste o české 
houslové škole. Bude mít 
nějaké pokračování? Je 
někdo, kdo by mohl její 
odkaz dál nést, nebo jste 
poslední?
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Tvář dne 

 Nepospícháme. Nemovitosti jsme 
nyní koupili, zaplatili a ještě alespoň 
sedm let je budeme pronajímat,

řekl o koupi žižkovského „telekomu“ 
šéf Central Group Dušan Kunovský
str. 6
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Konec hry na  
rozpočtovou 
odpovědnost?
Když koalice protlačila sně-
movnou zákon o rozpočtové 
odpovědnosti, snažila se 
z toho dělat velkou slávu. Ej-
hle, byli jsme poslední zemí 
EU, která neměla žádnou 
zákonnou podobu dluhové 
brzdy, a už nejsme! Pravi-
cové vlády se rozpočtovou 
odpovědností oháněly, ale 
zákon jsme schválili my! Už 

letos v lednu, když sněmov-
na přehlasovala Senát, který 
navrhoval celý zákon hodit 
pod stůl, bylo ovšem patrné, 
že to zase až tak veliká sláva 
nebude. A ještě jasnější je 
to teď, kdy se 60 senátorů 
rozhodlo podat proti zákonu 
ústavní stížnost.

Zatímco sněmovna se při 
hlasování držela stranického 
klíče, v Senátu to bylo jinak. 
V horní komoře parlamentu 
sedí mnoho starostů a komu-
nálních politiků, kteří si 
celkem správně všimli, že 
zákon vymáhá rozpočtovou 
odpovědnost velmi odlišně 
od státu a od samospráv. 
Státu při překročení určité 
hranice zadlužení (55 pro- 
cent HDP) jen vágně naři-
zuje předložit střednědobý 
výhled rozpočtu, který „vede 

k dlouhodobě udržitelnému 
stavu veřejných financí“. 
Zato obce, pokud se zadluží 
nad určenou výši, mají záko-
nem stanovenou povinnost 
ihned začít snižovat dluh, 
jinak jim stát zadrží část 
peněz z daní a použije je 
na splácení jejich dluhu.

Senátoři, kteří podepsali 
stížnost, jsou přesvědčeni, 
že takový přístup je diskri-
minační, a nelze se jim příliš 
divit. Jako ještě bytelnější 
se jeví argument, že stát 
zasahuje do práva obcí na sa-
mosprávu a hospodaření dle 
vlastního rozpočtu, jak jej 
zaručuje ústava v článku 101. 

Právě tady je hlavní bolest 
celé hry na rozpočtovou 
odpovědnost. A nutno dodat, 
že na tuto bolest mnozí upo-
zorňovali od první chvíle, 

kdy zákon spatřil světlo 
světa. Obcím samozřejmě lze 
sáhnout do jejich ústavní-
ho práva na samosprávu 
a hospodaření, ale jedině 
ústavním zákonem. Nebyl to 
hlavní argument pro to, aby 
byla dluhová brzda zakot-
vena do ústavy, ale pokud 
ústavní soudci stížnost 
senátorů vyslyší, může se 
ukázat jako rozhodující. Tím 
hlavním a dodnes platným je 
to, že prostý zákon lze změ-
nit či zrušit velmi snadno, 
takže racionalita hospoda-
ření státu bude úplně stejně 
jako před zákonem záviset 
jen a pouze na libovůli právě 
vládnoucí koalice. 

Třípětinová většina záko-
nodárců, potřebná ke změ-
nám nebo zrušení ústavního 
zákona, je úplně jiné kafe. 

Pravicové vlády, jak správně 
upozorňoval premiér Sobot-
ka, nedokázaly tak širokou 
shodu mezi politiky najít, 
a proto přes všechny řeči 
nezvládly dluhovou brzdu 
do ústavy vetknout. Úplně 
stejně ale selhal Sobotka. Ani 
on nedokázal opoziční stra-
ny přesvědčit, aby podpořily 
jeho verzi ústavní brzdy. Jen 
na rozdíl od pravicových 
předchůdců nepovažoval 
gesto schválení běžného zá-
kona za zbytečné. Teď reálně 
hrozí, že i z tohoto běžného 
zákona udělají ústavní soud-
ci žalostné torzo, které příští 
vláda bez výčitek pohřbí. 
A zase budeme poslední 
zemí EU bez dluhové brzdy 
a zase začne celá debata 
o rozpočtové odpovědnosti 
pěkně od nuly. 

Komentář

Martin Čaban
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Minirecenze

CD

Blue Shadows

(vydalo: 
nakladatelství 
Animal Music)
Violoncellis-
ta Jiří Bárta, 
bubeník Martin 
Novák, kytarista Josef Štěpánek a kytarista a skla-
datel Petr Ostrouchov se sešli v roce 2015 při 
natáčení hudby k televizní minisérii Modré stíny. 
Tehdejší spolupráce se jim natolik zalíbila, že se 
o rok později sešli ve studiu znovu. Výsledkem je 
téměř hodinové výrazně akustické album Blue 
Shadows plné převážně zasněných a až na dvě 
výjimky instrumentálních skladeb. Album hýřící 
nápady provází atmosféra těkající od klidných 
rozjímavých pasáží po gradující převážně akus-
tické refrény a závěry. Podobných alb nevzniká 
v Česku příliš.

Dušan Kütner

FILMY

Smrt v Sarajevu

(režie: Danis Tanovič)
Bosenský režisér Danis 
Tanovič (na snímku) 
získal Oscara už za debut 
Země nikoho. V něm 
prokázal zájem o satiric-
kou kritiku povah svých krajanů, z nichž vychází 
mnoho z balkánské politiky. Jeho loňský film, jenž 
se po úspěchu na Berlinale dostává do českých 
kin, v tomto trendu pokračuje. Na půdě jedno-
ho hotelu a v průběhu jednoho dne, 100. výročí 
sarajevského atentátu na Františka Ferdinanda, 
představuje několik vrstev balkánské společnos-
ti – od manažerů spjatých s mafiány přes srbské 
nacionalisty po nespokojené zaměstnance, kteří 
už měsíce nedostali zaplaceno. Jen ostny satiry 
jsou otupeny nepřesvědčivostí a repetetivností 
konstruktu filmu vzešlého z divadelní hry.

Iva Přivřelová

KNIHY

A. J. Bannerová: 
Dobří sousedé
(Nakladatelství: Kniha Zlín)
Spisovatelka dětských 
knížek Sarah se nastěhuje 
ke svému manželovi do po-
klidného městečka Shadow 
Cove. Oblíbí si sousedy i okolí 
a začne pracovat na vylepše-
ní domu. Náhlá tragédie však 
zničí všechny plány a začne se odvíjet děj plný 
úzkostí a pochybností. Zná Sarah opravdu tak 
dobře svého manžela, jak se domnívala? Kniha 
mezi množstvím vydávaných detektivek upoutá 
svižností, smyslem pro napětí a zasvěceným 
psychologickým vhledem do duší postav dramatu, 
jež připomene čtenářům zavřená dvířka jejich 
vlastních třináctých komnat.

Zuzana Dorogiová 

n Hollywood natočil 
další blockbuster o vel-
kolepém lidoopovi, 
který musí čelit hlou-
posti a násilí lidí. Diváci 
novinky Kong: Ostrov 
lebek s ním budou sou-
cítit.

Iva Přivřelová

King Kong se vrací po dvanácti 
letech na velké plátno, dokonce 
i ve 3D, a opět ho masakrují 
lidé bez empatie a imaginace. 
Na neprobádanou zemi z názvu 
filmu Kong: Ostrov lebek, kde 
obrovský lidoop kraluje, totiž 
v roce 1973 přiletí pár vědců, 
jeden dobrodruh, jedna foto-
grafka a kus americké armády 
frustrované z výsledků války 
ve Vietnamu. A začnou hned 
shazovat bomby, na což Kong 
logicky reaguje obranným niče-
ním vrtulníků. 

Bohužel při této působivé 
akci nestihne zlikvidovat všech-
ny postavy. Po svižném začátku 
tak musejí diváci další hodinu 
a půl sledovat skupinku stereo- 
typních nezáživných postav 
v podání hvězdných herců nuce-
ných jen utíkat, mířit zbraní 
(případně foťákem) a nevěřícně 
zírat, což ani držitelce Osca-
ra Brie Larsonové moc dobře 
nejde.

Nepříliš známý režisér Jordan 
Vogt-Roberts u toho dokola 
vytváří atmosféru efektní osu-
dovosti přehnaným množstvím 
zpomalených záběrů. K tomu 
stále na úchvatné scenérie na-
jíždí kamerou, případně kolem 
nich kamerou krouží, takže řada 
scén vypadá jako úvod do akce. 
Také až moc rád stříhá a pouští 
ukázky slavných písní.

Do jednoduchého příběhu 
o lidské aroganci trapně poku-
kujícího po Coppolově Apoka-
lypse tvůrci čas od času přihodí 
nějaký humor a ještě častěji 

nějakou akci. Alespoň ta celkem 
splňuje očekávání diváckého i fi-
nančního blockbusteru, díky své 
snaze o invenci a velkolepost.

Soubojům Godzilly se ovšem 
nevyrovná. Filmový Kong 
pořádně ožije jen v okamži-
cích, kdy plátno ovládá jeho 
titulní postava. Majestátní, 
charizmatický tvor vzbuzující 
respekt i sympatie vypadá díky 
moderním trikům a technologii 
motion capture úžasně. Ostrov 
lebek dokazuje, že technicky se 
Hollywood posouvá dál a dál. 
Škoda že jeho lidská kreativita 
zůstává pozadu.

Autorka je spolupracovnicí redakce

Majestátní King Kong 
versus hloupí lidé

Tipy

Cinemax • sobota 17.55

FRIDA

Biografický snímek 
o slavné extravagantní 
a bouřlivé malířce 
mexického původu Fridě 
Kahlo žijící v první půli 
minulého století se Salmou 
Hayekovou v hlavní roli. 

ČT2 • neděle 20.00

RIO BRAVO

Klasika amerického 
westernu z roku 1959 
v režii Howarda Hawkse 
s Johnem Waynem v hlavní 
roli sebevědomého 
a tvrdého šerifa městečka 
Rio Bravo.

Kong: Ostrov lebek

(akční, USA/Vietnam 2017, 118 min)
Režie: Jordan Vogt-Roberts
Hrají: Tom Hiddleston, Brie Larsonová, 
Samuel L. Jackson, Toby Kebbell
Premiéra: 8. března
Hodnocení: 40 %

KRÁL. 
Konga 
si díky 

technologii 
motion 

capture 
zahrál Toby 

Kebbell. 
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Tomáš Stingl

Žádná tequila, mezcal! 
Na jihu Mexika mají lidé 
svůj vlastní favorizovaný 
nápoj vyráběný z agáve. 
Zatímco ve světě i v Česku 
ještě doznívá módní vlna 
pití tequily, v mexickém 
státě Oaxaca jsou na zmín-
ku o ní někteří starousedlíci 
skoro alergičtí. Po úspěchu 
tequily na evropském a se-
veroamerickém trhu totiž 
začaly políčka po celém 
Mexiku okupovat plantáže 
těch odrůd agáve, z nichž se 
vyrábí právě tequila. A pro 
další dva nápoje z této rost-
liny, které mnoho Mexičanů 
upřednostňuje, už nezbývá 
tolik místa.

AGÁVE MÁ DOBRÉ SRDCE
Prvním nápojem je kvašená 
šťáva pulqa. Ta je jakýmsi 
laciným lidovým mokem 
vhodným jako doprovod 
k přátelskému potlachu 
(trochu jako pivo v Česku). 
Pulqa má jen dvě až šest pro-
cent alkoholu a Mexičané ji 
popíjejí v nádherně ospalých 
hospodách zvaných prostě 
pulquerías.

Tím druhým nápojem je 
mezcal. To už je tvrdá pálen-
ka, má 40 až 55 procent al-
koholu. Vyrábí se z různých 
druhů agáve. Přesněji řečeno 
ze srdce rostliny, kterému se 
říká piña. Problém je v tom, 
že trvá velmi dlouho, než 
agáve dozraje do věku vhod-
ného ke sklizni – až devět let. 

Při nedostatku zralého agáve 
tudíž logicky přichází i tlak 
na zdražovaní mezcalu.

ŠKŮDCE OVLÁDL MARKETING
Ve státě Oaxaca kdysi pro-
sperovala vyspělá indiánská 
civilizace Zapotéků a mno-
hým současným obyvatelům 
v žilách dosud koluje – vedle 
úctyhodného množství zmí-
něného mezcalu – pravá 
indiánská krev. Tento stát 
byl také dlouhou dobu 
působištěm protivládních 
rebelů a jistý patriotismus je 
v Oaxace cítit pořád. Mezcal 
tu lidé vnímají jako tradici 
a součást své identity. Nedají 
na něj dopustit a přisuzují 
mu všeliké bohulibé účinky. 
Místní pořekadlo například 
praví: „Pro všechny nemoc-
né – mezcal. A pro všechny 
zdravé – taky mezcal.“

Do koloritu pití tohoto 
alkoholu se ke své škodě 
přimotala nic netušící hou-
senka můry Hypopta agavis. 
Larva žije právě uvnitř agáve. 
Původně to byl jen obyčejný 
škůdce, ale mexické podnika-

n Na dně lahve s mezcalem plave červíček. 
Ten prý alkoholický nápoj, který zbožňují 
obyvatelé mexického státu Oaxaca, mění 
na lék nebo afrodisiakum. Dokonce má prý 
halucinogenní účinky. Těžko se to ale ověřuje. 
Kdo se propije na dno až k housence, bude mít 
vidiny tak jako tak.

NEJEN V OAXACE. Oblíbený mezcal se vyrábí také v mexických 
státech Sonora, Durango, Michoacán a v dalších.

Červ, kterého zničil 
alkoholismus
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NOVÝ
MAGAZÍN

Cena každé přijaté SMS je 99 Kč vč. DPH (zahrnuje poštovné i balné). 
Provozuje CN INVEST, a. s., infolinka 296 363 199 ve všední dny 8–16 
hod.,mobil@cninvest.cz, www.platmobilem.cz.

POŠLETE SMS NA ČÍSLO 902 11 VE TVARU:
FINTECH  JMÉNO  PŘÍJMENÍ  ADRESA  MĚSTO  PSČ

OBJEDNÁVEJTE 

I PŘES 
SMS!

PRÁVĚ
V PRODEJI

JAK
PŘEŽIJÍ

ČESKÉ PENÍZE
V INTERNETOVÉ

DOBĚ?

265233/25 inzerce

tele napadlo začít housenku 
přidávat přímo do lahví. Ma-
ličkost, ale obchodně udělala 
zázraky. Mezcal si díky tomu 
pamatují i nahodilí západní 
konzumenti jako „to mexické 
pití s červíčkem“. Cílený sběr 
parazita stavy nebohé můry 
zdecimoval a dnes ji musejí 
Mexičané dokonce uměle 
chovat.

Červ v lahvi prý ještě přidá-
vá mezcalu další divotvorné 
vlastnosti. Mexičtí pijáci věří, 
že díky němu pití podporuje 
sexuální výkonnost. Larva 
prý přidává mezcalu na vůni 
a její přítomnost prokazuje, 
že je nápoj konzumovatelný. 
Nejrafinovanější reklamní 
tvrzení říká, že kdo housenku 
pozře, zažije zajímavé halu-
cinace. No, s tím se dá těžko 
polemizovat. Kdo se propije 
lahví ohnivého nápoje až 
k larvě, stejně už dávno vidí 
výjevy z jiných dimenzí. 

Nutno mimochodem 
podotknout, že mezcal nemá 
nic společného s psychede-
lickou látkou mezkalinem, 
který skutečně halucinace 
vzbuzuje.

ALKOHOLOVÁ CESTA  
MĚSTEM MRTVÝCH
Asi nejlepším místem, kde 
vyzkoušet sestup do alko-
holových hlubin, je krásné 
koloniální město San Pablo 
Villa de Mitla. Centrální tří-
du Morelos lemuje spousta 
rázovitých stánků nebo 
nízkých zděných obchůd-
ků, které nabízejí mezcal, 
případně mezcal, někdy také 
mezcal. Průchod touhle ulicí 
je záludný proto, že laskavé 
indiánské tetky nabízejí ko-
lemjdoucím s neodolatelným 
úsměvem koštování zdarma. 

Po první ochutnávce silné 
domácí pálenky se člověk 
podiví, proč na něj ta kupole 
kostela začala přátelsky 
pomrkávat. Při návštěvě 
druhého stánku se turista 
osmělí a začne korpulentní 
sedmdesátileté trhovkyni 
procítěně zpívat nesmrtel-
ný mexický šlágr „Bésame, 
bésame mucho“ neboli „Lí-
bej, líbej mě hodně“. Po koš-
tu u třetího stánku začne 
nezkušený Evropan všude 
vidět bílé červíky. Po čtvrté 
ochutnávce jde do tuhého. 

Pověst o halucinačních 
účincích mezcalu se začne 
naplňovat a člověk pochopí, 
proč se Mitle přezdívá „Místo 
mrtvých“. A po posledním, 
pátém koštování, když 
turista slalomem dovrávorá 
na konec centrální třídy 
k majestátnímu kostelu 
svatého Pavla, zamumlá jen 
kajícně před svatostánkem 
něco ve stylu „sakryš, to jsem 
se dneska nějak zmezcal…“

HOUSENKA V LAHVI I NA TALÍŘI
Kdo chce ochutnávat nápoj 
raději pod odborným dozo-
rem a poznat i tradiční postu-
py výroby, může si s místními 
průvodci domluvit výpravu 
po některé ze stezek Caminos 
del Mezcal. Vedle zmíněné 
Mitly provedou turisty přes 
další krásná koloniální města 
se šťavnatými indiánskými 
názvy Santiago Matatlán 
nebo Teotitlán del Valle a také 
do oblasti zvláštních skalních 
formací Hierve el Agua. 

Tam všude vládne mezcal 
a agáve. Vesničané sklízejí 
srdce rostliny ručně a k dr-
cení často využívají jedno-
duché dřevěné válce tažené 
dokola koněm. 

OKOŠTUJTE. Pouliční obchůdky nabízejí ochutnávku desítek druhů pálenky zdarma.

LARVA PRODÁVÁ. Housenky dobře zafungovaly jako marketin-
gový trik, farmáři je začali cíleně chovat.

Pokud turistovi nestačí 
housenky v lahvi, někdy je 
vesničané servírují i smaže-
né k večeři. A kdesi v koutě 
to ze zdi tajně pozoruje 
smutná můra, jejímuž poko-
lení se lidská láska k alkoho-
lu stala osudnou.
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VÝTVARNÉ UMĚNÍ

František Skála exceluje 
ve Valdštejnské jízdárně

Nová výstava pražské 
Národní galerie představuje 
umělecká díla Františka 
Skály od roku 2004 včetně 
těch, která připravil přímo 
pro prostory Valdštejnské 
jízdárny. Ode dneška do  
3. září se návštěvníci mohou 
procházet metafyzickou 
krajinou podivné architek-
tury modelované světlem 
a dominantami soch. 

PIVOVARNICTVÍ

Pivní akademie 
v Chodovaru

Rodinný pivovar Chodovar 
v Chodové Plané nabízí 
milovníkům pivního moku, 
gastronomům a gurmánům 
relaxačně poznávací víkend. 
Od pátku do neděle se v jed-
nom z nejstarších českých 
pivovarů seznámí s historií 
a současností piva, klasic-
kým vařením piva a ochut-
nají celou škálu ležáků 
i speciálů nejen z Čech. 

SPORT

Králíci – šampioni  
se utkají v hopu

Pátý ročník Králičího hopu – 
mistrovství České republiky 
se koná v sobotu ve sportov-
ní hale Sokol na pražských 
Vinohradech. Závodí tým, 
který tvoří králík na postroji 
vedený člověkem. Závodí se 
ve čtyřech disciplínách – ro-
vinné dráze, parkuru a skoku 
vysokém a dalekém. Skan-
dinávci se skákání s králíky 
věnují už 45 let. 

GASTRONOMIE

Mistři baristé předvedou 
umění přípravy kávy

Svět milovníků kávy se v so-
botu a v neděli dočká každo-
ročního klání Barista roku 
2017, které se koná v pražské 
holešovické tržnici. Borci 
se utkají v umění přípravy 
espresa a cappuccina a před-
vedou i přípravu vlastního 
signature drinku. Důraz se 
klade na bezchybnou tech-
niku, výběr kávy a umění ji 
správně prezentovat.

TURISTIKA

Zimní plavba  
po Dalešické přehradě 

Krásnou přírodu z paluby 
lodě Horácko spatří na-
vštěvníci nedělní vyhlídkové 
plavby na Dalešické přehra-
dě. Loď se na romantickou 
plavbu vydává z přístaviště 
v Kramolíně v jednu hodinu 
odpoledne. Vodní dílo Da-
lešice je přečerpávací vodní 
nádrž, která leží na řece 
Jihlavě jihovýchodně od Tře-
bíče. /bo/
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KULATÁ OBŽIVA. 
Pracovnice továrny 
na fotbalové míče 
v Mongui v kolumbij-
ském departementu 
Boyaca kontroluje 
kvalitu duší. Zhruba 
čtvrtina obyvatel 
sotva pětitisícového 
městečka v pohoří 
Východní Kordillera 
pracuje v některé 
ze dvou desítek 
továren na výrobu 
fotbalových míčů.
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